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Dożynki 2006
Zanim nasi rolnicy spotkali się na 
dorocznym Ś wię cie Plonów w 
Marklowicach, kilka dni wcześniej ich 
delegacja goś ciła na dożynkach 
powiatowych, które 27 sierpnia 
zorganizowała gmina Gorzyce.

Tegoroczne XII obchody święta plonów w naszej 
gminie rozpoczęły uroczyste msze dożynkowe 
odprawione w marklowickich kościołach. -Bądź 
pozdrowiona ziemio rodząca/ z dobroci Boga świat 
odradzająca tonami zboża/ chlebnymi kłosami, 
wstęgami rzeki, wonnymi lasami/ Bądź pozdrowiona 
sadów mrokiem,/Śpiewem pszczół roju, zachwyconym 
wzrokiem/ Pięknością kwiatów, tęcza na niebie/ I  
moim sercem bijącym dla ciebie/. Tymi słowami 
ksiądz proboszcz Janusz Jojko rozpoczął mszę w 
kościele pw. św. Stanisława Biskupa i Męczennika w

(Ciąg dalszy na stronie 16)
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Dożynkowy Turniej 
Piłki Nożnej Pięcioosobowej
Do turnieju zgłosiło się 7 drużyn (w sumie 54 zawodników), 
które w drodze losowania zostały podzielone na 2 grupy.

Po meczach grupowych i 
półfinałach w dniu 26 sierpnia br. 
do fazy finałowej awansowały 
cztery drużyny: Kadra, Chałupki, 
Marakana oraz Himen i Spółka.

W dniu dożynek, 3 września br. 
odbyły się finały. W meczu o 
trzecie miejsce Marakana wygrała z 
drużyną Himen i Spółka 4:3. W 
finale drużyna Chałupek wygrała z 
Kadrą 2:0.

N a jle p sz y m  b ra m k a rz e m  
turnieju wybrany został Janusz

Skupień (Kadra), natomiast królem 
strzelców z dorobkiem 7 bramek, 
został Zbigniew Stencel (Chałupki).

Puchary i nagrody rzeczowe dla 
najlepszych drużyn w ręczyli 
zastępca wójta oraz przewodniczący 
Rady Gminy Marklowice.

Drużyna Chałupek wystąpiła w 
składzie: Krzysztof Płonka, Jerzy 
Szulik, Joachim Szulik, Zbigniew 
S te n c e l, T om asz K o m rau s, 
Sebastian Komraus, Jacek Stencel i 
Robert Stencel.

Tak na początku września br. wyglądał plac budowy Gminnego Ośrodka 
Sportu w Marklowicach. Zgodnie z podpisaną umową prace przy budowie 
GOS powinny być zakończone jeszcze w października br.

Inwestycje 
do wglądu 
w Internecie
Wszystkie inwestycje łącznie z
kompletnym ich projektem, specyfikacją, 
itp., na realizację których gmina ogłosiła 
przetarg można znaleźć na stronie 
internetowej (w przypadku Marklowic) 
www. marklowice.ug.pl.

Taki wymóg stawiają przed wszystkimi 
sam orządam i znow elizow ane przepisy  o 
zamówieniach publicznych. Zmiana przepisów 
spowodowała, że do dnia przetargu inwestor nie wie 
ilu zgłosi się wykonawców i czy ktoś jest w ogóle 
zainteresowany przetargiem. Przed nowelizacją 
zainteresowany musiał się po te dokumenty zgłosić w 
urzędzie i na tej postawie wiedziano jakie jest 
zainteresowanie.

Po nowelizacji przepisów wszystkie dokumenty 
gmina musi przygotować w wersji elektronicznej, a 
wykonawca może pobrać je ze strony internetowej 
zamawiającego.

Czytelników posiadających w domu Internet i 
zainteresowanych przetargami nieograniczonymi 
ogłoszonymi przez Urząd Gminy Marklowice 
zapraszamy na stronę www.marklowice.ug.pl, tam 
można dowiedzieć się wszystkich szczegółów 
odnośnie realizowanych zadań inwestycyjnych

Ujednolicenie 
wywozu śmieci
Do tej pory jedne firmy zajmowały się 
tylko wywozem odpadów komunalnych, 
a drugie wyłącznie selektywną zbiórką 
surowców wtórnych. Od 1 października 
br. usługi w tym zakresie zostaną 
ujednolicone.

Od 1 października br. firmy, które do tej pory 
wywoziły tylko odpady komunalne, będą 
równocześnie obsługiwały swoich klientów w 
zakresie selektywnej zbiórki surowców wtórnych 
oraz wywozu odpadów wielkogabarytowych.

Poniżej podajemy harmonogram odbioru 
surowców wtórnych przez Przedsiębiorstwo Usług 
Komunalnych sp. z o.o., które obsługuje ponad 80 
proc. posesji gminy Marklowice.

Część północna gminy: 23 października, 29 
listopada, 21 grudnia. Cześć południowa gminy: 25 
października, 30 listopada, 28 grudnia.
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Rozmawiamy z Tadeuszem Chrószczem Wójtem Gminy 
Marklowice o opłacie eksploatacyjnej i podatku "janosikowym"

Trzeba poprawić 
kolejny bubel legislacyjny
13 lipca br. w Warszawie w Sejmie, odbyło się posiedzenie Sejmowej 
Komisji Gospodarki. W posiedzeniu - na zaproszenie jej prezydium - 
uczestniczył Tadeusz Chrószcz Wójt Gminy Marklowice, a także 
przewodniczący Zarządu Stowarzyszenia Gmin Górniczych w Polsce. 
Oprócz stałych członków komisji w posiedzeniu uczestniczyli także 
posłowie ze śląska. Debata poświęcona była sytuacji górnictwa w okresie 
od stycznia do kwietnia br. W tym samym dniu Tadeusz Chrószcz gościł 
też w Ministerstwie Środowiska, gdzie spotkał się z wiceministrem - 
Głównym Geologiem Kraju Mariuszem Orion Jędryskiem. Spotkanie 
zostało zorganizowane z inicjatywy ministra, w związku z pismem 
SGGP dot. wadliwego mechanizmu waloryzacji wysokości opłaty 
eksploatacyjnej.

Piotr Górecki: - Nie tak dawno 
ud a ło  s ię  n a p ra w ić  bube l 
l e g i s l a c y j n y  n a k ł  a d a j ą c y  
wnoszenie opłat sądowych na 
m ieszkańców poszkodowanych w 
w y n i k u  s z k ó d  g ó r n i c z y c h  
procesujących się  z kopalnią, o 
czym  p isa liśm y w  poprzednich 
w y d a n i a c h  " K u r i e r a  
M ark low ick iego". Teraz przed 
gminami górniczym i pojawił się 
kolejny problem. Czego on tym 
razem dotyczy?

Tadeusz Chrószcz: - Zanim miałem 
okazję uczestniczyć w posiedzeniu 
Sejmowej Komisji Gospodarki, 13 
czerwca br. Stowarzyszenie Gmin 
Górniczych w Polsce zorganizowało 
posiedzenie Zarządu SGGP w Tychach, na 
które zaproszono posłów ze Śląska. To 
spotkanie przede wszystkim poświęcono 
omówieniu najważniejszych problemów 
jakie aktualnie stoją przed gminami 
górniczymi. Pierwszy, to likwidacja tzw. 
"podatku janosikowego". Drugi, to 
u p o rz ą d k o w a n ie  s taw k i op ł aty  
eksploatacyjnej. tzn. jej waloryzację, 
bowiem w ciągu ostatnich pięciu lat 
stawka opłaty eksploatacyjnej nie była, 
ch o c ia ż  m ia ła  być c o ro c z n ie  
waloryzowana. Trzecim ważnym punktem 
obrad była debata nad stanem nowelizacji 
ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym.

P.G.: - Proszę zatem Pana o 
przybliżenie naszym Czytelnikom 
powyższych problemów.
Tadeusz Chrószcz: - Z końcem

bieżącego roku kończy swój "żywot" 
ustawa z 2003 r. o restrukturyzacji 
górnictwa węgla kamiennego w latach
2003-2006, a my do chwili obecnej nie

znam y program u restrukturyzacji 
górnictwa na kolejne lata.

Zapis artykułu 30 (obowiązującej 
jeszcze parę miesięcy ustawy) zwalnia 
gminy górnicze z wpłat do budżetu 
państw a, z p rzeznaczen iem  na 
zwiększenie subwencji ogólnej w latach
2004-2006 od przypadającej im części 
o p ł a ty  e k s p l o a t a c y j n e j ,  od 
przedsiębiorstwa górniczego.

Jeszcze w 2004 r. Kompania Węglowa 
winna była gminom górniczym ponad 450 
m ln z ło ty ch  z ty tu łu  op ła ty  
eksploatacyjnej oraz 120 mln złotych 
podatku od nieruchomości. Były to 
zaległości po spółkach węglowych, które 
nie płaciły na bieżąco zobowiązań wobec 
gmin. Przypomnę, że gminy górnicze - na 
co było przyzwolenie Ministerstwa 
Gospodarki - udzieliły Kompanii 
Węglowej pomocy publicznej, poprzez 
zrzeczenie się odsetek od tych należności, 
co uczyniło realnym spłatę zaległości 
wobec gmin do roku 2009 na mocy 
podpisanych przez wszystkie gminy ugód 
z Kompanią Węglową. Nikt nie 
przewidział na etapie prac legislacyjnych, 
że Kompania Węglowa złoży gminom 
górniczym propozycję spłaty zaległych 
z o b o w ią z a ń  z ty tu ł  u o p ł a ty  
eksploatacyjnej aż po rok 2009 włącznie. 
Dlatego brak wydłużenia obowiązywania 
powyższego artykułu ustawy może 
skutkować tym, że spłacane niektórym 
gminom górniczym, zaległe opłaty 
eksploatacyjne będą przedmiotem ich 
"opodatkowania" w roku 2007.

Również spłaty w dalszych latach będą 
tak samo traktowane w myśl ustawy o 
dochodach  jed n o stek  sam orządu 
terytorialnego. W efekcie część gmin

górniczych, oczekujących od wielu lat 
na spłatę należności ze strony 
Kompanii Węglowej będzie musiała 
oddać na rzecz budżetu państwa, część 
otrzymanych środków! Paradoksalnie, 
restrykcje dotkną jedynie te gminy, 
którym wcześniej spółki węglowe nie 
uregulowały zaległości. Gminy będą 
więc podwójnie poszkodowane. Raz, 
nie otrzymując przez wiele lat 
środków ze strony górnictwa. Dwa: 
gminy zwolniły Kompanię z odsetek i 
z g o d z ił  y się  na w ie lo le tn ie  

oczekiwanie na spłatę długu (aż po rok 
2009). A teraz zawisło nad nimi realne 
ryzyko utraty części dochodów na rzecz 
budżetu centralnego.

Dlatego w imieniu gmin górniczych 
węgla kamiennego SGGP wystąpiło do 
Prezesa Rady Ministrów, Ministra 
Gospodarki, Dyrektora Oddziału Agencji 
Rozwoju Przemysłu w Katowicach, a 
także parlamentarzystów ze Śląska o 
dokonanie zmiany zapisu art. 30 ust. 1 
ustawy z dnia 28 listopada 2003 r. o 
restrukturyzacji górnictwa węgla 
kamiennego w latach 2003-2006.

Zapisy tego artykułu ustawy były, na 
w niosek naszego stow arzyszenia, 
przedmiotem kilku interpelacji poselskich. 
W odpow iedzi na in te rpelację , 
w ice m in is te r  gospodark i P aw eł 
Poncyliusz zapewnił o przedłożeniu 
Radzie Ministrów propozycji zapisów 
dotyczących gmin górniczych w ustawie 
"restrukturyzacyjnej", jak również o 
rozpoczęciu procesu legislacyjnego. 
Jednak do dnia dzisiejszego brak jest 
jakichkolwiek informacji o wynikach tych 
działań.

Drugi problem dotyczy rewaloryzacji 
opłaty eksploatacyjnej. W tym przypadku 
ró w n ież  S to w a rz y sz e n ie  G m in 
Górniczych w Polsce wielokrotnie 
apelowało do Prezydenta RP, Rządu, 
M i n i s t r a  Ś r o d o w i s k a  o r a z  
parlamentarzystów poprzedniej kadencji o 
zmianę sposobu ustalania wysokości 
stawki opłaty eksploatacyjnej, jak i jej 
rewaloryzacji. Stawka ta nie została 
podwyższona pomimo wielokrotnego 
przedstawiania przez SGGP analiz 
finansowych. Dlatego po raz kolejny w 
imieniu gmin górniczych, SGGP zwróciło 
się  do P re m ie ra  R z ąd u  RP 
(rozporządzenie w tej sprawie wydaje 
Rada M inistrów ) z apelem  o 
wprowadzenie mechanizmu waloryzacji 
wysokości opłaty eksploatacyjnej. W 
piśmie wystosowanym do premiera 
zaapelowaliśmy o określenie corocznego 
rzeczywistego mechanizmu waloryzacji, a 
nie - jak to miało miejsce do tej pory - 
waloryzacji jedynie górnych i dolnych 
granic stawek opłaty eksploatacyjnej.

Przypomnę, że od 2001 r. wysokość 
opłaty eksploatacyjnej dla węgla 
kamiennego nie uległa zmianie, co

(Ciąg dalszy na stronie 4)
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Mieszkańcy zapoznali się z planami kopalń

Docelowa eksploatacja 
górnicza w Marklowicach
Kopalnie Kompanii Węglowej S.A. "Marcel" i "Jankowice" 
opracowały Program skoordynowanej eksploatacji złoża i ochrony 
powierzchni kopalń "Marcel" i "Jankowice" w Polu Marklowice na 
lata 2007 - 2012 oraz perspektywicznie do wyczerpania złoża.

Zasoby eksploatacyjne węgla objęte 
tym opracowaniem wynoszą dla obydwu 
kopalń około 119 mln ton. Tak duże 
zasoby w ęgla dają perspektywę
eksploatacji na kolejne 39 lat. Bogactwo 
to zapewnia bezpieczeństwo socjalne 
wielu rodzinom, lecz również jest źródłem 
wielu uciążliwości dla mieszkańców 
gminy. Zauważyć trzeba, że w 2003 roku 
k o p a ln ie  w y k a z y w a ł y z a so b y  
eksploatacyjne w wysokości 150 mln ton, 
obecnie zmniejszono ilość zasobów
przeznaczonych do wydobycia, co wynika 
głównie z pozostawienia pewnych partii 
złoża w filarach ochronnych w celu 
lepszej ochrony powierzchni ziemi.

P o d s ta w o w y m  d o k u m e n te m  
uprawniającym kopalnie "Marcel" i 
"Jankowice" do eksploatacji w Polu 
Marklowice są opracowywane na każde 
kolejne trzy lata - Plany Ruchu Zakładu 
Górniczego.

" P ro g ra m  s k o o r d y n o w a n e j  
eksploatacji złoża i ochrony powierzchni 
kopalń "Marcel" i "Jankowice" obejmuje 
dwa okresy eksploatacji. Pierwszy, to 
okres podstawowy na lata 2007 do 2012, 
tj. na czas dwóch kolejnych Planów

(Ciąg dalszy ze strony 3)

tłumaczone było trudną sytuacją 
górnictwa. Jednocześnie rząd zapewniał, 
że poziom dochodów samorządów gmin 
górniczych nie ulegnie pogorszeniu, co i 
tak de facto miało w 2001 roku miejsce, 
podczas zmiany sposobu naliczania stawki 
opłaty eksploatacyjnej z kwotowej na 
procentową. Po tej zmianie gminy 
górnicze otrzymywały zaledwie 63 proc.! 
poprzednich wpływów. Przy przyjęciu 
stałego poziomu wydobycia ok. 100 mln 
ton rocznie, od 2002 roku gminy górnicze 
tracą rocznie co najmniej 64,6 mln zł!

Ruchu kopalń. Drugi, to okres 
perspektywiczny obejmujący eksploatację 
projektowaną do wyczerpania się złoża 
węgla.

P rz ed sta w io n a  w p rogram ie 
projektowana eksploatacja górnicza, z 
uwagi na swój rozmiar, i w związku z tym 
występująca degradacja powierzchni, 
powinna uzyskać akceptację społeczną. W 
tym celu Program skoordynowanej 
eksploatacji złoża i ochrony powierzchni 
kopalń "Marcel" i "Jankowice" w Polu 
Marklowice na lata 2007 - 2012 oraz 
perspektywicznie do wyczerpania złoża 
został wyłożony do wglądu mieszkańcom 
gminy w Urzędzie Gminy Marklowice w 
dniach od 10 do 27 lipca br. Mieszkańcy 
mogli zapoznać się z treścią programu 
oraz wnosić swoje uwagi i postulaty. 
Ponadto w dniach 12 i 19 lipca 2006 roku 
wyjaśnień i odpowiedzi na pytania 
mieszkańców udzielali inspektorzy szkód 
gó rn iczych  kopalń  "M arcel" i 
"Jankowice".

Dla wypracowania stanowiska Gminy 
odnośnie programu została powołana 
K om isja D oraźna Rady Gminy 
Marklowice złożona z wszystkich radnych

Od 2001 r. wysokość stawek opłaty 
eksploatacyjnej dla węgla kamiennego nie 
uległa zmianie, pomimo znaczącego 
wzrostu cen węgla, jak i podnoszeniu 
górnych i dolnych granic stawek opłaty 
eksploatacyjnej (o 12,9 proc.!).

Naszym zdaniem należy wprowadzić 
coroczny , ustaw ow y m echanizm  
waloryzacji wysokości stawki opłaty 
eksploatacyjnej. Obecnie przyjęty przez 
rząd projekt stawki dla węgla kamiennego 
jest, zdaniem gmin górniczych, znacząco 
zaniżony, bowiem stawka nie była 
waloryzowana od roku 2001, a nie roku 
2003, który jest bazą wyliczeń

gminy. Komisja na swoich dwóch 
posiedzeniach z udziałem pracowników 
kopalń zapoznała się z treścią programu 
oraz zg łosiła  szereg w niosków  
zmierzających do ograniczenia wpływów 
eksploatacji górniczej na terenie 
Marklowic, stosowania profilaktyki 
górniczej i budowlanej, a także skrócenia 
p r o c e d u r  n a p r a w c z y c h  i 
odszkodowawczych. Ponadto eksploatacja 
górnicza w Polu Marklowice jest 
prowadzona pod nadzorem, między 
innymi Komisji ds. Ochrony Powierzchni 
przy Wyższym Urzędzie Górniczym w 
Katowicach. Tematem posiedzenia 
komisji w dniu 28 lipca br. był Program 
skoordynowanej eksploatacji złoża i 
ochrony powierzchni kopalń "Marcel" i 
"Jankowice" w Polu Marklowice na lata 
2007 - 2012 oraz perspektywicznie do 
wyczerpania złoża. W najbliższym czasie 
komisja podejmuje Uchwałę odnośnie 
akceptacji i uwarunkowań projektowanej 
eksploatacji.

Władze gminy, mimo ograniczonych 
możliwości prawnych, stale podejmują 
starania zmierzające do radykalnego 
ograniczenia wpływów eksploatacji 
górniczej na powierzchnię gminy, co jest 
zgodne z postulatami mieszkańców. 
W szystk ie uw agi i propozycje 
mieszkańców i radnych odnośnie treści 
programu zostaną zawarte w Stanowisku 
G m iny M ark low ice do tyczącym  
docelowej eksploatacji górniczej w Polu 
Marklowice.

Samorząd Gminy Marklowice wyraża 
przekonanie, że tylko radykalne i 
skoordynow ane działan ia kopalń 
ograniczające degradację powierzchni 
gminy oraz uciążliwości dla jej 
mieszkańców, pozwolą na właściwą 
koegzystencję górnictwa i mieszkańców 
naszej gminy, objętych oddziaływaniem 
eksploatacji górniczej.

w aloryzacyjnych w uzasadnieniu  
konsultowanego obecnie projektu.

Główny Geolog Kraju przyrzekł 
przeanalizować zgłoszone przez SGGP 
wnioski i uwzględnić je w projekcie 
rozporządzenia w tej sprawie. O 
rzeczywistych efektach będziemy się 
mogli przekonać z początkiem 2007 roku.
P.G.: - Co z ustawą o planowaniu i 
zagospodarowaniu przestrzennym?

Tadeusz Chrószcz: - Pospiesznie
uchwalony z końcem marca 2003 r. przez 
poprzedni Parlament, pod wpływem lobby 
budowlanego, bubel legislacyjny, który 
miał stać się fundamentem ładu 
przestrzennego w gminach, okazał się 
kolejnym niedopracowanym aktem, który 
pomimo wielu opracowanych po nim 
projektów nadal nie doczekał się 
nowelizacji. W obecnym kształcie ww. 
ustawa jest wyjątkowo niekorzystna dla 
gmin, w tym głównie dla gmin 
górniczych. Wnioski w tej sprawie zostały

Trzeba poprawić 
kolejny bubel legislacyjny
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W GMINIE

Z pracodawcy na gminę
We wrześniu rozpoczął się kolejny etap reformy świadczeń rodzinnych. 
Zmieniły się kwoty zasiłków oraz zasady ich wypłacania.

Gmina przejmuje 
obowiązki pracodawcy

Od 1 września br. wszystkie 
świadczenia rodzinne są wypłacane tylko 
w gminie w ośrodku pomocy społecznej 
(OPS). Tam też musimy złożyć stosowne 
wnioski o wypłatę tych świadczeń. 
Zgodnie z zapisami reformy świadczeń 
rodzinnych pracodaw cy pow inni 
poinformować uprawnionych do zasiłków
o zmianie płatnika i terminach składania 
dokumentów.

Świadczenia rodzinne to:
Zasiłek rodzinny - dodatki do zasiłku 

rodzinnego z tytułu:
- rozpoczęcia roku szkolnego
- dla rodzin wielodzietnych
- na naukę poza domem
- na kształcenie i rehabilitację dziecka
- dla samotnego rodzica
- opieki nad dzieckiem w okresie 

korzystania z urlopu wychowawczego
- urodzenia dziecka
- dla samotnego, bezrobotnego rodzica
Świadczenia opiekuńcze
- zasiłek pielęgnacyjny
- świadczenie pielęgnacyjne
Zaliczka alimentacyjna
Becikowe

Zasiłek zależy 
od wieku dziecka

Inne niż przez ostatnie dwa lata będą 
zasady wypłacania zasiłku rodzinnego. 
Wzrośnie on, a jego wysokość będzie 
zależna od wieku dziecka (do tej pory 
znaczenie miała liczba dzieci w rodzinie). 
Najniższy zasiłek - 48 zł - należy się na 
dzieci w wieku do 5 lat, najwyższy - 68 zł
- na dzieci od 19 do 24 lat.

Wyższe tylko 
niektóre świadczenia

Od 1 września wzrosły również niektóre 
dodatki do zasiłku rodzinnego: dla rodzin 
wielodzietnych, na kształcenie i 
rehabilitację dziecka niepełnosprawnego 
oraz na naukę poza domem. Pozostałe nie 
zmieniły się.

Wyższa będzie również kwota zasiłku 
p i e l ę g n a c y j n e g o  d l a  o s ó b  
niepełnosprawnych - zamiast 144 zł 
dostaną 153 zł.

Kto ma prawo do wsparcia?
Prawo do zasiłku rodzinnego mają 

rodziny o dochodzie na osobę nie 
wyższym niż 504 zł netto lub 583 zł netto, 
jeśli jest w niej osoba niepełnosprawna).

Wniosek trzeba złożyć w OPS. Jeśli 
rodzina ubiega się o wsparcie na kolejny 
okres zasiłkowy, a nic się nie zmieniło, do 
wniosku dołącza zaświadczenie z urzędu 
skarbowego o wysokości dochodów w
2005 r. Jeśli występuje o zasiłek pierwszy 
raz, dołącza m. in.:

- uwierzytelnioną kopie dokumentu 
stwierdzającego tożsamość,

- skrócony odpis aktu urodzenia dziecka 
lub inny dokument potwierdzający jego 
wiek,

- gdy dziecko jest chore - orzeczenie o 
niepełnosprawności albo o stopniu 
niepełnosprawności,

- jeśli dziecko ukończyło 18 lat - 
zaświadczenie szkoły o kontynuowaniu 
nauki,

- osoba ucząca się lub z umiarkowanym 
a l b o  z n a c z n y m  s t o p n i u  
niepełnosprawności - zaświadczenie 
szkoły wyższej,

- zaświadczenie lub oświadczenie 
stwierdzające wysokość dochodu rodziny,

- osoba faktycznie opiekująca się 
dzieckiem, która wystąpiła o jego 
przysposobienie - informacje sądu, jeśli 
toczy się postępowanie o przysposobienie,

- ucząca się - kopie aktu zgonu obojga 
rodziców lub odpisów wyroków 
zasądzających alimenty,

- samotnie wychowująca dziecko - 
kopię odpisu prawomocnego wyroku sądu 
orzekającego rozwód lub separację albo 
kopię aktu zgonu małżonka lub rodzica.

Rodziny, które złożyły dokumenty w 
lipcu, świadczenia za wrzesień dostaną do 
końca września. Te, które zrobiły to w 
sierpniu lub we wrześniu, świadczenia za 
wrzesień uzyskają do końca października. 
Wniosek można złożyć też później, ale nie

Stypendia socjalne dla uczniów 
zamieszkałych na terenie Marklowic
Na podstawie art. 90 ustawy o systemie oświaty (Dz. U. z 2004 r., Nr 256 z późn. zm.) uczniowi przysługuje 
prawo do pomocy materialnej. Pomoc udzielana jest uczniom w celu zmniejszenia różnic w dostępie do 
edukacji, umożliwienia pokonywania barier dostępu do edukacji wynikających z trudnej sytuacji 
materialnej ucznia, a także wspierania edukacji uczniów zdolnych.

Pom oc m aterialna przysługuje 
uczn iom : szkół podstaw ow ych ,
gimnazjum, szkół ponadgimnazjalnych, 
szkół policealnych w okresie nauczania 
nie dłuższym niż 2,5 roku, szkół 
specjalnych.

Uczeń znajdujący się w trudnej sytuacji 
materialnej wynikającej z niskich 
dochodów na osobę w rodzinie, w 
szczególności gdy w rodzinie tej 
w y s t  ę p u j e :  b e z r o b o c i e ,

n ie p e łn o sp ra w n o ść , c ięż k a  lub 
długotrwała choroba, wielodzietność, brak 
um iejętności w ypełniania funkcji 
opiekuńczo-wychowawczych, alkoholizm 
lub narkomania, a także gdy rodzina jest 
niepełna lub wystąpiło zdarzenie losowe, 
może otrzymać stypendium szkolne. 
Prawo do ubiegania się o stypendium 
przysługuje osobie, której dochód na 
osobę w rodzinie nie przekracza kwoty 
316 zł netto (zgodnie z ustawą o pomocy

społecznej art. 8 ust. 1 pkt 2). Za dochód 
uważa się sumę miesięcznych przychodów 
z miesiąca poprzedzającego złożenie 
wniosku lub w przypadku utraty dochodu 
z miesiąca, w którym wniosek został 
złożony, bez względu na tytuł i źródło ich 
uzyskania.

Wniosek o przyznanie stypendium 
szkolnego należy złożyć do 15 września 
danego roku szkolnego, a w przypadku 
słuchaczy kolegiów do 15 października
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W GMINIE

Wysoka ocena naszego czytelnictwa i działalności

Czołowe miejsce 
w powiecie wodzisławskim

B ib lio te k a  Śl ą sk a , co  ro k u  
sporządza statystykę obejm ującą 
działalność, w skaźniki analityczne, 
strukturę budżetów  oraz indeks 
a k t y w n o  ś c i  b i b l i o t e k  
s a m o rz ą d o w y c h  w o je w ó d z tw a  
śląskiego.

N a podstawie tabel statystycznych 
B iblio teka Ś ląska oceniła pracę 
n a s z e j  g m i n n e j  b i b l i o t e k i  
następująco: D la Gminnej Biblioteki 
Publicznej w  M arklowicach, ubiegły 
rok, to przede w szystkim  dalsze 
podnoszenie standardu biblioteki i 
zak u p  n o w o cz esn y c h  u rz ą d z e ń  
elektronicznych (kserokopiarka ze 
skanerem  i m onitoring). D zięki 
program ow i IKONKA udało się też 
utworzyć 3  stanowiska internetowe, 
z k tó r y c h  c z y te ln ic y  m o g ą  
nieodpłatnie korzystać.

C ieszy  też  w y so k i w sk aźn ik  
czytelnictw a w  M arklow icach, w 
przeliczeniu na 100 mieszkańców, 
który je s t jednym  z najw iększych w 
powiecie w odzisław skim  i w ynosi tu

27 (dla porównania średnia dla 
pow iatów  ziem skich w ynosi - 20, a 
dla całego w ojew ództw a - 22). 
Świadczy to o tym, że mieszkańcy 
M arklowic chcą czytać i  poszukują 
dostępu  do szeroko rozum ianej 
informacji. Rów nież liczba książek 
z a k u p i o n y c h  z e  ś r o d k ó w  
sam orządow ych je s t tu  stosunkowo 
w y s o k a  w  o d n i e s i e n i u  d o  
p o z o s t a ł y c h  g m i n  ( 1 4  
w olum inów  /100 m ieszkańców).

Takie w yniki sytuują bibliotekę w 
M a r k lo w ic a c h  n a  j e d n y m  z 
czo ło w y ch  m ie jsc  w  pow iec ie  
w odzisław skim .

Raport przesłany przez prof. Jana 
M alickiego, dyrek tora B iblio teki 
Śląskiej do w ójta gminy kończy się 
następującą konkluzją: Serdecznie 
dziękujem y zatem  lokalnym władzom  
s a m o r z ą  d o w y m  z a  o p i e k ę  
spraw owaną nad  GBP. Jesteśm y  
przekonani, że  w szelk ie  zm iany  
słu żą ce  p o d n ie s ie n iu  standardu  
Biblioteki, wpływają korzystnie na

Ogłoszono 
przetarg 
na I etap
W połowie lipca br. Urząd 
Gminy w Marklowicach podpisał 
umowę z Wojewodą Śląskim 
dotyczącą finansowania ze 
środków zewnętrznych w kwocie 
prawie 7 mln zł budowy I etapu 
Tropikalnej Wyspy.

Podpisanie umowy z wojewodą 
pozwoliło gminie ogłosić przetarg, który 
wyłoni wykonawcę na budowę I etapu 
T r o p i k a l n e j  W y s p y ,  c z y l i  
zagospodarowania Placu Centralnego. O 
projekcie tym szeroko pisaliśmy w 
kwietniowym "Kurierze Marklowickim". 
W sierpniu br. ukazało się ogłoszenie w 
Biuletynie Zamówień Publicznych, a do 12 
września br. swoje oferty mogą zgłaszać 
potencjalni wykonawcy tego zadania. Po 
rozstrzygnięciu przetargu i wyłonieniu 
wykonawcy i gdy pozostali uczestniczący 
przetargu nie zgłoszą żadnych zastrzeżeń, 
prace przy realizacji tego zadania mogłyby 
ruszyć w tym roku.

Wykonawca będzie miał 12 miesięcy na 
wykonanie I etapu Tropikalnej Wyspy po 
wejściu na plac budowy.

Z PRAC
R A D Y  GMINY M ARKLO W ICE

XLVIII Sesja Rady Gminy Marklowice 
30 maja 2006 r.

Dyrektorzy p laców ek ośw iatow ych dz ia ła jących  na terenie 
M ark low ic, p rzedstaw ili radz ie  m ateriały do tyczące  oceny  
dob iega jącego  końca roku szko lnego  2005/2006 o ra z  zak resy  
robót rem ontowych w  szko łach  i p rzed szko lu  w  okres ie  
w akacyjnym .

Rada  Gm iny przyjęła uchwały w  spraw ie:
- Zm iany  uchwały z  dnia 20  kw ietnia 2006 r. w  spraw ie 

rea lizacji zadań  inw estycyjnych na rok 2006, p rze znacza ją c  z 
budżetu Gm iny M ark low ice  na ten ce l 16 .905.001,33 zł.

Zm ian w  budżec ie  G m iny  M ark low ice  na 2006  r. zw ięk sza ją c  
wydatki budżetu o kwotę 4 .000.000 z ł z  p rze znaczen iem  na: 
wydatki inw estycyjne o raz na wydatki b ieżące.

- P ro cedu ry  uchw a lan ia budżetu o raz rodzaju i szczegó łow ośc i 
materia łów  inform acyjnych tow arzyszących  projektow i budżetu.

- Z ak resu  i form y informacji W ójta Gm iny M ark low ice o 
przeb iegu w ykonan ia budżetu o raz p lanów  finansow ych 
sam orządow ych  instytucji za  p ie rw sze półrocze.

- O k reś len ia  trybu postępow an ia  o udzie len ie  dotacji, sposobu 
jej ro z liczen ia  o raz sposobu  kontroli w ykonan ia z le conego  
zadan ia .

- Za jęc ia  s tanow iska w  spraw ie m ożliw ośc i zaopa trzen ia  
Sub reg ionu  Z achodn iego  w  w odę z  C z e ch  - udz ie la jąc  poparcia  
staraniom  Zw iązku  Sub reg ionu  Zachodn iego  z  s ie d z ib ą  w 
Rybn iku, zm ie rza jącym  do a lternatywnego zaopa trzen ia  gm in

Subreg ionu  w  w odę z  ujęć w  C zech ach . U pow ażn iono  W ójta 
G m iny  do rozeznan ia  m ożliw ośc i zaopa trzen ia  gm iny M ark low ice 
w  wodę dos ta rczan ą  p rzez  w ięcej dostaw ców .

XLIX Sesja Rady Gminy Marklowice
30 czerwca 2006 r.

Rada  G m iny  przyjęła informację nt. Ku ltu ra i w ychow an ie  w 
trze źw ośc i - d z ia ła ln o ść  kom isji ds. rozw iązyw an ia  prob lem ów  
a lkoholow ych.

Rada  Gm iny przyjęła uchwały w  spraw ie:
- Pow o łan ia  doraźnej kom isji R ady  G m iny  M ark low ice . 

P rzedm io tem  dz ia łan ia  kom isji jest w ypracow an ie  stanow iska 
R ady  G m iny  M ark low ice w  sp raw ie  "P rogram u skoordynow anej 
eksp loa tacji z ło ża  i o chrony pow ierzchn i kopaln i "M a rce l" i 
"Jankow ice" w  Polu  M ark low ice  na lata 2007-2012  oraz 
perspektyw iczn ie  do w yczerpan ia  złoża.

- Regu lam inu  udz ie lan ia  pom ocy materialnej o charakterze  
socja lnym  dla uczn iów  zam ieszka łych  na teren ie G m iny  
Mark low ice .

- P rzy jęc ia  "G m innego  program u profilaktyki i rozw iązyw an ia  
prob lem ów  a lkoho low ych na rok 2006".

- S tanu dróg w ojew ódzk ich i krajowych położonych na terenie 
w ojew ództw a ś lą sk iego  - w yraża jąc  g łębokie zan iepoko jen ie  
c iąg le  poga rsza jącym  się  stanem  dróg krajowych i w o jew ódzk ich 
po łożonych na teren ie wojew ództw a ś ląsk iego , pop iera jąc w  tym 
w zg lęd z ie  stanow isko  w yrażone p rzez  inne gm iny naszego  
regionu.

- W y ra żen ia  zgody  na udz ie len ie  pom ocy finansow ej Pow iatow i 
W odzis ław sk iem u z  p rze znaczen iem  na do finansow an ie  zadań: 
"Rem ont chodn ika przy ul. W io sny  Ludów  - na odcinku od ul. 
B ławatkow ej do ul. Korm oranów " z  kwotą 50 .000 zł; "Budow a 
chodn ika w raz z  kana lizac ją  d e szc zo w ą  w zd łuż ul. W io sny  Ludów  
w  M ark low icach  na odc inku od ul. Bukow ej do ul.
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Opłata eksploatacyjna
-  co dalej z ustawą restrukturyzacyjną?
Kilkukrotne rozwiązania ustawowe, począwszy od 1998 roku dotyczące restrukturyzacji górnictwa , 
uznając zwiększony zakres zadań gmin górniczych w procesie restrukturyzacji górnictwa, zwalniały gminy 
górnicze z wpłat do budżetu państwa na zwiększenie subwencji ogólnej od przypadającej jej części opłaty 
eksploatacyjnej, która jest wynikiem degradacji środowiska.

W GMINIE

Przyjęcie rozwiązania określonego w 
art. 30 ust. 1 ustawy z dnia 28.11.2003r. o 
restrukturyzacji górnictwa węgla
kamiennego w latach 2003 -  2006 (Dz. U. 
210, poz. 2037) nie przewidywało na 
etapie prac legislacyjnych możliwości 
spłaty przez Kompanię Węglową SA 
gminom górniczym zaległych zobowiązań 
z tytułu opłaty eksploatacyjnej, 
sięgających roku 2009 włącznie.

Brak modyfikacji art. 30 
ust. ww. ustawy może
spowodować, że spłacane 
gminom górniczym zaległe 
op ła ty  e k sp lo a tacy jn e , 
począwszy od roku 2005, 
będą przedm iotem  ich 
„opodatkowania” już w roku 
2007. Oznacza to, że gminy, 
które muszą nie tylko czekać 
dłużej na swe zaległe
d o c h o d y  z o p ł a t y
eksploatacyjnej, otrzymuj ąc 
je począwszy od 2005 roku, 
z o s t a n ą  p o d w ó j n i e  
dyskryminowane.

Po pierwsze -  w sytuacji, 
gdy niektóre gminy mogły 
o t r z y m a n e  d o c h o d y  
wcześniej zainwestować, 
inne gminy zmuszone są na 
te dochody czekać.

Po drugie -  ta część 
zaległości, która wpłynie po 1.01.2005 r. 
do gmin, zostanie obciążona obowiązkiem 
dokonania wpłat do budżetu państwa.

W tej -  tak niekorzystnej dla wielu 
gmin górniczych sytuacji, z inicjatywy 
przewodniczącego zarządu SGGP 
Tadeusza Chrószcza, Stowarzyszenie 
zainicjowało szereg przedsięwzięć, 
zmierzających do zmiany niekorzystnych 
dla gmin górniczych zapisów ustawy 
restrukturyzacyjnej.

Efektem prac SGGP był przyjęcie w 
dniu 23 listopada 2004 r. Stanowiska 
SGPP w sprawie pilnej inicjatywy 
ustawodawczej dot. zmian zapisu art. 30 
ustaw y z dnia 28 .11.2003r. o 
restrukturyzacji górnictwa węgla 
kamiennego w latach 2003 -  2006 (Dz. U. 
Nr 210, poz. 2037).

Stanowisko to zostało rozesłane 
posłom województwa śląskiego i 
małopolskiego. Poprzedni parlament -

niestety - nie zajął się tą sprawą.
Prace nad zmianą istniejącego stanu 

prawnego zostały praktycznie podjęte 
dopiero jesienią 2005 roku -  przez posła 
Henryka Siedlaczka i senatora Antoniego 
Motyczkę, którzy zobowiązali się
wesprzeć inicjatywę przewodniczącego 
zarządu SGGP Tadeusza Chrószcza i 
doprowadzić -  w miarę możliwości -  do 
zmiany niekorzystnych zapisów ustawy

restrukturyzacyjnej na forum Sejmu.
W efekcie podjętych działań, poseł 

Henryk Siedlaczek złożył w Sejmie 22 
lutego 2006 r. interpelacje do ministra 
środowiska w sprawie: Podjęcia działań 
legislacyjnych mających na celu
przedłużenia terminu obowiązywania 
ustawy o restrukturyzacji górnictwa węgla 
kamiennego w latach 2003 -  2006 (druk 
sejmowy nr 1319).

W dniu 16 marca 2006r. minister 
gospodarki Piotr Grzegorz Woźniak 
udzielił odpowiedzi na powyższą 
interpelację, w której w sposób lakoniczny 
podkreśla m.in. rolę i podjęte przez rząd 
działania, zmierzające do ochrony interesu 
gmin górniczych. W celu właściwej 
realizacji przyjętego przez rząd
harmonogramu 100 dni realizacji celów 
zapisanych w programie rządu premiera 
Marcinkiewicza „Solidarne Państwo”, 
wspomniał o opracowanych stosownych

dokumentach, które przedłożone zostały 
Komitetowi Rady Ministrów.

Inicjatywę posła Henryka Siedlaczka 
wsparło Stowarzyszenie Gmin Górniczych 
w Polsce, które w dniu 5 lipca br. wysłało 
do Prezesa Rady Ministrów, ministra 
gospodarki, dyrektora Oddziału Agencji 
Rozwoju Przemysłu w Katowicach i 
śląskich parlamentarzystów pismo, w 
sprawie prolongaty działania art. 30 

u s t a  w y  o 
re s tr u k tu r y z a c ji  
górnictwa węgla 
ka m ien n eg o  w 
latach 2003 -  2006. 
W dniu 13 lipca br.
0 d b y ł o s i ę 
p o s i e d z e n i e  
sejmowej Komisji 
G o sp o d a rk i, z 
udziałem  posła 
Henryka Siedlaczka
1 przewodniczącego 
Zarządu SGGP 
T a d e u s z a  
C h r ó s z c z a  -  
zaproszonego przez 
przewodniczącego 
k o m is ji, gdzie 
sprawie prolongaty 
art. 30 ustawy 
restrukturyzacyjnej 
poświęcono więcej

uwagi. Stenogram z tego posiedzenia 
można znaleźć na stronie internetowej 
Sejmu: www.sejm.gov.pl

Pom im o w ielok ro tnych  próś b
kierowanych do ministra gospodarki o 
u d o s t ę  p n i e n i e  d o k u m e n t ó w ,  
przedłożonych K om itetow i Rady
Ministrów, dotyczących zmian ustawy 
restrukturyzacyjnej, do dnia obecnego Pan 
Poseł nie otrzymał żadnej odpowiedzi w 
tej sprawie. Dlatego zdecydował się 
wystąpić w tej sprawie z interpelacją do 
ministra gospodarki w dniu 22 sierpnia br. 
w sprawie: Dokumentów przekazanych 
przez ministra gospodarki do Komitetu 
Rady Ministrów dotyczących m.in. 
preferencji dla gmin górniczych, 
polegających na utrzymaniu uprawnień 
gmin górniczych, zawartych w przepisach 
ustawy z dnia 28 listopada 1998 r. o 
restrukturyzacji górnictwa węgla 
kamiennego w latach 2003 -  2006 oraz po
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W GMINIE

Czy można sprawnie 
i szybko wydawać środki zewnętrzne
Zdecydowana wię kszość zadań 
inwestycyjnych zaplanowana do 
realizacji na ten rok w Marklowicach 
została już wdrożona do wykonania. Są 
jednak takie inwestycje które opóźniają 
się ze względu na nowe przepisy, które 
zamiast ułatwiać gminie rozwój hamując 
go w gąszczu różnych dokumentów, 
wydłużając tym samym okres realizacji 
zadania. Przepisy te dotyczą także tak 
newralgicznego tematu jakim jest 
modernizacja dróg.

Warto na wstępie zaznaczyć, że w 
momencie przyjmowania planu zadań 
inwestycyjnych na br. w zakresie dróg nie 
było dla tych zadań jeszcze projektów 
technicznych. Najpierw należało wykonać 
pro jek t i uzyskać odpow iednie 
zezwolenia, a dopiero potem ogłosić

uzyskanie pozwolenia na budowę: „To 
jest prawdziwa tragedia”. Jest cała 
żm udna i cz aso ch ło n n a  droga 
proceduralna od projektu do wkroczenia 
na plac budowy. — W przypadku 
modernizacji ulicy Michała Mroza 
zrobiliśmy zgłoszenie do starostwa,

Modernizacja ulicy Mroza — na szczęście — nie musiała przechodzić żmudnej 
procedury, a przez to udało się zadanie wykonać szybko i sprawnie.

przetarg, wyłonić wykonawcę i rozpocząć 
właściwą inwestycję.

Jak można usłyszeć w Wydziale 
Inwestycji i Rozwoju Technicznego w 
Marklowicach, odpowiedzialnego za 
realizację zadań inw estycyjnych,

opisaliśmy planowane tutaj roboty, i przez 
miesiąc zgodnie z przepisami czekaliśmy 
na ewentualne zastrzeżenia starostwa 
pow iatow ego. Jednak identyczne  
inwestycje, ja k  np. modernizacja 
fragmentu ulicy Porzeczkowej, czy

budowa krótkiego łącznika drogi między 
ulicami Cmentarną a Wiśniową, gdzie 
konieczne jest uzyskanie pozwolenia na 
budowę, grzęźnie w licznych opiniach 
jakie musimy uzyskać, by rozpocząć 
roboty. Musieliśmy najpierw pozyskać 
tereny na ten cel, wykonać projekt. 
Dodatkowo, później okazało się, że 
zmiana dotychczasowych przepisów  
spowodowała, że przy  robotach  
drogowych bez względu na długość 
wykonywanego odcinka trzeba mieć tzw. 
d e c y z j ę  o ś r o d o w i s k o w y c h  
uwarunkowaniach zgody na realizację 
przedsięwzięcia. Stosowne dokumenty 
trzeba wysłać do sanepidu i do starostwa i 
czekać na decyzję, w której określa się czy 
konieczne jest sporządzenie w danym 
przypadku raportu. Jeśli trzeba sporządzić 
raport, wtedy gmina musi przygotować 
opracow anie dot. eko log icznego  
oddziaływania na środowisko i wysyłać je  
do wojewody. Po załatwieniu tych 
formalności wydaje się dopiero stosowną 
decyzję, a wójt musi o tym obwieścić 
publicznie. Załatwienie tych formalności 
zajmuje około pięciu miesięcy -mówi Piotr 
Galus zastępca wójta. Gdy nie ma 
konieczności sporządzenia wspomnianego 
wyżej raportu wydanie decyzji skraca się 
do ok. 3 miesięcy.

Jednak mimo tych "udogodnień" 
zaplanowane na ten rok inwestycje 
d rogow e z o s tan ą  z re a liz o w an e . 
Rozstrzygnięty został przetarg m. in. na 
przebudowę ul. Krakusa na długości 240 
m i szerokości 5 m. W trakcie jest przetarg
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W GMINIE

Dzielnicowy turniej piłki nożnej
Gmina Marklowice oraz KS 
"Polonia" Marklowice były 
organizatorem Dzielnicowego 
Turniej Pił ki Noż nej
połączonego z "Letnim

T u r n i e j  
ro z e g ra n o  24 
czerwca br. na 
boisku Polonii 
Marklowice. Do 
ry w a liz a c ji  o 
P u ch a r W ójta  
G m i n y  
M a r k l o w i c e "  
s t a n ę ł y  t r z y
d r u ż y n y 
r e p r e z e n tu j  ąc e  
dzielnice Chałupki, 
Dolanek oraz Pragę
- Grodzisko.

T u r n i e j  
p rzep row adzono  
systemem "każdy z 
każdym". W
pierwszym meczu 
D o l a n e k 
zremisował 1:1 z 
C h a ł u p k a m i  . 
Potem pokonał 3:0 
Pragę - Grodzisko. 
Jednak w meczu 
p o m i ę d z y 
C hałupkam i a

P r a g ą  - 
G ro d z is k o , 
piłkarze z 
C h a  ł u p e k 
wygrali 4:0 i
o je d n ą  
z d o b y t ą 
w i ę c e j 
b r a m k ę 
w yprzedz ili 
w turnieju 
Dolanek.

Tak więc, 
p i e r w s z e  
miejsce i 
P u c h a r  W ójta  
Gminy Marklowice 
w y w a l c z y  ł a 
d r u  ż y n a  z 
Chałupek, drugie 
miejsce z Dolanka, 
a trzecie Praga - 
Grodzisko.

Po zmaganiach 
am atorów piłki
nożnej o godzinie 
p ię  tn a s te j  na
boisku Polonii

tutejsza "Polonia" 
M a rk lo w ic e  - 
p o d  ej  m o w a  ł a 
drużynę Naprzodu 
Syrynia. Po tym 
spotkaniu wszyscy 
zaproszeni zostali 
na plac przed
S z k o ł ą 
Podstawową nr 1, 
gdzie wręczono 
Puchar i dyplomy a 
potem w ramach

Szkody górnicze

Dyżury kopalń 
w urzędzie gminy

Przypominamy, że w Urzędzie Gminy Marklowice są 
pełnione dyżury przez przedstawicieli działów szkód 
górniczych kopalń „Marcel” i „Jankowice”, według 
następującego harmonogramu: Kopalnia „M arcel” : 12
września br., 10 października br., 14 listopada br., 12 grudnia 
br. Kopalnia „Jankowice” : 26 września br., 24 października 
br., 28 listopada br., 19 grudnia br.

Informacja na 

temat zatruć pokarmowych

W zras ta  w  naszym  wojew ództw ie lic zb ą  za tru ć pokarm ow ych, 
d latego Powiatowa Stacja Sanitarno Epidemiologiczna w 
Wodzisławiu Ś l. podjęła odpow iedn ie  dzia łan ia w  ram ach 
interwencji n ieprogram ow alnej „Profilaktyka zakazanych zatruć 
pokarmowych”.

P o d  pojęciem  salmonellozy rozum iem y zachow an ie  w yw ołane 
p rzez  pałeczki salmonella tzw. zw ie rzęcego  pochodzen ia , 
w ystępu jące zarów no u zw ie rzą t dz ik ich , jak  i hodow lanych (ptaki, 
gryzon ie, psy i koty).

W  sp rzy ja jących  w arunkach (ciepło, w ilgoć, o be cno ść  białka) 
pa łeczk i m ogą ż y ć  poza o rgan izm em  żyw ym  p rzez  kilka m iesięcy.

P rzem ysłow a hodow la drob iu i przetw órstwo żyw nośc i 
p rzyczyn iły  s ię  w  ostatn ich latach do w zrostu  zacho row ań  na 
salmonellozy na całym  św iec ie .

Zakażenia pałeczką salmonella wyw ołują u ludzi na jczęśc ie j 
do leg liw ośc i żo łądkow o-je litow e, nazyw ane potoczn ie zatruciem  
pokarm ow ym . Objaw y chorobow e w ystępu jące zw yk le  po 6-72 
godz inach  od zakażen ia , to: napadow e bóle brzucha, gorączka , 
b iegunka, c za sem  nudnośc i lub wym ioty. U  niemow ląt, małych 
d z ie c i, ludzi w yn iszczonych  chorobam i u o sób  w  podeszłym  w ieku 
m oże p rzeb iegać c iężko, ze  zm ianam i w  na rządach  w ewnętrznych, 
staw ach , a także  z  zapa len iem  opon m ózgow o-rdzen iow ych .

Po przebyc iu  choroby pa łeczk i m ogą być w yda lane z  kałem

przez  kilka tygodni i m iesięcy.
Do  zaka żen ia  dochodz i głównie drogą pokarmową, w 

następstw ie spożyw an ia  produktów  spożyw czych , p rzew ażn ie  
pochodzen ia  zw ie rzęcego , zaka żon ych  pierwotn ie lub wtórnie 
kałem  zw ie rzą t lub ludzi zakażonych . N a jczę śc ie j nośn ikam i 
pa łeczek  s ą  produkty zaw ie ra ją ce  surowe jaja (m ajonezy, kremy, 
lody, zup y  dla n iem ow ląt i inne) o ra z  rozdrobn ione przetw ory 
m ięsne.

M im o w szędoby lstw a  p a łeczek  sa lm one lli za cho row an ia  można 
uniknąć przez:

- m ycie rąk, przed gotowan iem  posiłków ,
- utrzym anie czys to śc i naczyń , sp rzę tów  kuchennych  i sam ej 

kuchni,
- p rzechow yw an ie  żyw nośc i w  niskiej tem peraturze,
- w ydz ie lan ie  m ięsa w  lodów ce na surow y drób, m ięso i jaja,
- podaw an ie żyw nośc i w  w ysok ie j tem peraturze (gotowanie, 

p ieczen ie),
- mycie jaj przed rozb ic iem  skorupki,
- parzen ie  we w rzątku jaj używ anych do wyrobu potraw, o 

deserów , nie poddaw anych w ysokie j tem peraturze,
- un ikanie lodów  i c iastek  pochodzących  od n ie znanych  

w ytwórców  i p rzygodnych sp rzedaw ców ,
N a  te ren ie  d z ia ła ln o śc i Pow ia tow e j S ta c ji S an ita rn o  

Ep idem io log iczne j w  W odzis ław iu  Śl. Do dnia 31 lipca 2006 r. 
odnotow ano 30  p rzypadków  za tru ć pokarm ow ych pa łeczką  
sa lm one lli.

W  pow iecie w odz is ław sk im  p racow n icy  P S S E  w  W odzis ław iu  Śl. 
p rzep row adzą  szko len ia  dla persone lu  dyżu ru jących  Pub licznych  
P rzed szko li i Ż łóbków .
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DOFINANSOWANIE PRZEDSIĘWZIĘĆ ZWIĄZANYCH Z OCHRONĄ POWIETRZA

R E G U L A M I N
dofinansowania przedsięwzięć związanych z ochroną powietrza realizowanych przez osoby fizyczne na terenie 

Gminy Marklowice ze środków Gminnego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej

§ 1
Dofinansowaniem ze środków GFOŚ i GW objęte będą nakłady 
poniesione na:
1. Modernizację istniejących systemów ogrzewania w budynkach 

mieszkalnych jednorodzinnych i wielorodzinnych na terenie 
gminy Marklowice, polegającą na:

a) zamianie nieekologicznego kotła na paliwa stałe na kocioł: 
elektryczny, gazowy, olejowy lub węglowy z paleniskiem 
retortowym o konstrukcji uniemożliwiającej spalanie paliwa 
stałego innego niż węgiel asortymentu - groszek 
energetyczny;

b) zainstalowaniu w budynku lub mieszkaniu podłogowego lub 
ściennego ogrzewania elektrycznego;

c) podłączenie budynku do sieci centralnego ogrzewania;
d) zainstalowaniu kominka na drewno jako jedynego źródła 

ciepła w budynku.
Wyżej wymienione systemy muszą być jedynymi źródłami ciepła w 
budynku.
2. Zastosowanie w nowo budowanych budynkach mieszkalnych 

jednego z ww. systemów ogrzewania - na zasadach jak w pkt. 
1 a - d i pkt 4.

3. Budowę przydomowych oczyszczalni ścieków na terenach, 
gdzie brak jest kanalizacji sanitarnej i ze względów techniczno- 
ekonomicznych nie będzie budowana kanalizacja sanitarna 
(zgodne z koncepcją gospodarki wodno-ściekowej - ochrona 
wód dorzecza górnej Odry) w zlewni oczyszczalni ścieków 
"Karkoszka II" w Wodzisławiu Śl.

4. Zainstalowanie urządzeń do wytwarzania energii ze źródeł 
odnawialnych - do ogrzewania budynku lub wytwarzania cieplej 
wody użytkowej (kolektory słoneczne, pompy cieplne, 
elektrownie wiatrowe).

§ 2
Dofinansowanie zadań wymienionych w § 1, nie może
przekroczyć 50% kosztów zakupu urządzeń (bez kosztów 
montażu), nie więcej jednak niż:
1. 2.000 zł dla systemów określonych w pkt. 1 a - d i pkt 4.
2. 1.000 zł dla systemów określonych w pkt. 1 d;
3. 2.000 zł w przypadku określonym w pkt 3

§ 3
1. Dofinansowaniem objęte będą zadania realizowane w danym

roku kalendarzowym (decyduje data wystawienia imiennego 
dowodu nabycia urządzenia - lub faktura VAT) na podstawie 
wniosków złożonych do 30 grudnia. Wnioski będą
rozpatrywane raz na kwartał wg kolejności zgłoszeń.

2. Wnioski nie realizowane w danym roku z powodu braku
środków finansowych GFO i GW, będą mogły być
dofinansowane w roku następnym.

§ 4
Dopuszcza się dofinansowanie do ekologicznych urządzeń 
grzewczych instalowanych w roku poprzedzającym dany rok 
(decyduje data dowodu zakupu), pod warunkiem, że urządzenia te 
instalowane były w nowo budowanych budynkach.

§ 5
1. Dofinansowanie można otrzymać jednorazowo dla domu lub 

mieszkania w budynkach wielorodzinnych.
2. Dofinansowanie przysługuje odrębnie dla systemów 

określonych w pkt. 1, 3 i 4 przy czym w pkt. 1 tylko dla jednego 
systemu ogrzewania.

§ 6
W okresie użytkowania urządzenia grzewczego dofinansowanego 
zgodnie z § 1 pkt 1, budynek nie może być ogrzewany kotłem nie 
spełniającym wymogów ekologicznego spalania, a w przypadku 
stwierdzenia tej nieprawidłowości, dofinansowanie podlega 
zwrotowi wraz z odsetkami za zwłokę od dnia jej udzielenia.

§ 7
Osoba ubiegająca się o dofinansowanie składa wniosek z opłatą 
skarbową do Wójta Gminy. Wnioski rozpatrywane będą w 
okresach kwartalnych i realizowane w miarę napływu środków 
GFOŚ i GW.
Druki o przyznanie dofinansowania wydaje Wydział Infrastruktury 
Technicznej i Rozwoju.

Do wniosku należy dołączyć:
1. W przypadku urządzeń grzewczych:

a) warunki techniczne dostawy gazu do celów grzewczych, 
wydane przez Zakład Gazowniczy (w przypadku ogrzewania 
gazowego);

b) warunki techniczne dostawy energii elektrycznej do celów 
grzewczych, wydane przez Rejon Energetyczny Vattenfall 
Biuro Obsługi Klientów w Wodzisławiu Śl. (w przypadku 
ogrzewania elektrycznego);

c) atest spełniający wymóg ekologicznego spalania - dla kotła na 
paliwo stałe z paleniskiem retortowym;

d) kserokopię aktualnego dokumentu stwierdzającego, że 
wnioskodawca jest właścicielem nieruchomości (akt
notarialny, wyciąg z ksiąg wieczystych);

e) w przypadku mieszkań w budynkach wielorodzinnych- zgodę 
właściciela budynku na wykonanie modernizacji;

f) kserokopię imiennego dowodu zakupu urządzenia (oryginał do
wglądu).

2. W przypadku przydomowych oczyszczalni ścieków:
a) kserokopię aktualnego dokumentu stwierdzającego, że 

wnioskodawca jest właścicielem nieruchomości (wyciąg z 
ksiąg wieczystych);

b) zgłoszenie oczyszczalni do eksploatacji zgodnie z art.152 
ustawy Prawo Ochrony Środowiska zawierające między 
innymi badanie gruntu pod względem przepuszczalności (dla 
inwestycji realizowanych w 2002 r. i później);

c) kserokopia imiennego dowodu zakupu urządzenia (oryginał do 
wglądu).

§ 8
Dofinansowanie jest realizowane po zakończeniu modernizacji lub 
inwestycji.
Komisja w składzie: Pawelec Jacek, Glenc Maria, oraz
przedstawiciel rady gminy dokonuje oględzin instalacji na miejscu 
i wnioskuje następnie do Wójta Gminy o podjęcie decyzji w 
sprawie dofinansowania.

§ 9
Zatwierdzona Zarządzeniem Wójta Gminy kwota dofinansowania 
podlega wypłaceniu na wskazany rachunek bankowy
wnioskodawcy lub czekiem.

§ 10
Wysokość kwoty środków przeznaczonych dofinansowanie zadań 
wymienionych w § 1 oraz zadań, które przeszły do realizacji z roku 
poprzedniego - określa budżet gminy.

Wydłużono linię 
autobusową nr 218
Na wniosek mieszkańców Urząd Gminy 
Marklowice podjął starania, by wydłużyć trasę 
linii autobusowej nr 218. Szczególnie na uwadze 
miano młodzież gimnazjalną. Od 1 września br. 
młodzież będzie mogła dojeżdżać do szkoły 
podmiejskim autobusem.

Trasa linii autobusowej nr 218 wydłużona została z 
przystanku Marklowice Górka Szyb do przystanku Marklowice 
Mokra Skrzyżowanie usytuowanego na ul. Mokrej. Wydłużenie 
trasy spowodowało zmianę rozkładu czasu odjazdów dla tej linii, 
jak podano z zamieszczonym w „Kurierze Marklowickim: 
rozkładzie jazdy.
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W GMINIE

Gmina 
organizatorem 
wakacji
Urząd Gminy w Marklowicach był 
organizatorem półkolonii i kolonii dla 
dzieci.

Trzy razy w tygodniu (wtorek, środa, czwartek) 
czterdziestoosobowe grupy dzieci zgłoszonych 
wcześniej w urzędzie gminy wyjeżdżały pod opieką 
opiekunów - nauczycieli na wycieczki. Ponadto 40 
osobowa grupa dzieci wyjechała na tygodniowe 
kolonie do Zawoi.

W lipcu i sierpniu dzieci w gminie miały do dyspozycji boisko 
ze sztuczną nawierzchnia przy Szkole Podstawowej Nr 1, a w 
razie niepogody mogły skorzystać z Gminnej Sali Sportowej. 
Również Ośrodek Pomocy Społecznej w Marklowicach wysłał 40 
dzieci w lipcu i sierpniu na kolonie i obozy.

W trakcie jednodniowych wycieczek dzieci zwiedziły Cieszyn 
oraz przejście graniczne do Cieszyna Czeskiego. W drodze 
powrotnej zawitały na basen w Pawłowicach. Ponadto

przygotowano dla nich gry i zabawy oraz grillowanie w 
Studzience Jankowickiej, a także wyjazdy na basen na Wilchwy 
oraz kąpielisko w Szymocicach. Jeden dzień w tygodniu 
poświęcony był zajęciom i zawodom sportowym w Gminnej Sali 
Sportowej i boisku szkolnym. Zorganizowano także wycieczkę do 
Chorzowa.

Dzieci wyjeżdżające na wycieczki otrzymywały na drogę tzw.

Angielski 
oknem na świat
Gimnazjum w Marklowicach realizuje projekt 
językowy „ENGLISH -  A WINDOW ON THE 
WORLD” realizowany jest w ramach Programu 
Polsko-Amerykań skiej Fundacji Wolnoś ci 
ENGLISH TEACHING, którego krajowym 
operatorem jest Nidzicka Fundacja Rozwoju 
NIDA.

Jednym z pierwszych działań podjętych w ramach programu 
było zorganizowanie półkolonii językowych dla dzieci i młodzieży 
z gminy Marklowice. Półkolonie trwały od 26 do 30 czerwca br. 
Ze względu na duże zainteresowanie zajęcia prowadzone były w 
trzech grupach wiekowych. Pierwszą grupę stanowiły dzieci w 
wieku przedszkolnym, następną uczniowie szkoły podstawowej i 
trzecią młodzież gimnazjum. W czasie odbywających się zajęć 
zarówno dzieci jak i młodzież gimnazjalna miała możliwość 
doskonalenia swoich umiejętności językowych poprzez zajęcia w 
pracowni komputerowej, gdzie poznawały i pracowały na 
nowoczesnych programach multimedialnych. Liczne konwersacje 
w języku angielskim, a także sam kontakt z „żywym” językiem 
wzbogaciły słownictwo i przyczyniły się do przełamywania 
bariery językowej wśród dzieci i młodzieży.

Naukę języka najlepiej połączyć z zabawą, dlatego też wszyscy 
uczestnicy chętnie brali udział w zajęciach z tzw. „songowania”. 
Podczas tych zajęć można było nie tylko poszerzyć umiejętności 
językowe ale także popisać się talentem wokalnym. W celu 
urozmaicenia tygodniowych zajęć językowych, które odbywały się 
w szkole w ostatnim dniu wszyscy uczestnicy zostali

zaangażowani w „orienteering game” (zabawa wzorowana na grze 
w podchody). Grupy uczestników wyposażone w słowniki 
angielsko-polskie i suchy prowiant wyruszyły w teren. Dla 
wszystkich wyprawa okazała wielką frajdą.

Półkolonie zostały uroczyście zakończone na auli szkolnej 
gdzie każdy z uczestników otrzymał pamiątkowy dyplom.

Tygodniowe zajęcia językowe przebiegały w bardzo 
sympatycznej atmosferze, dostarczyły wiele atrakcji i były świetną 
zabawą nie tylko dla uczestników ale i prowadzących trenerów 
języka angielskiego J. Czech, E. Skupień, A. Bugiel, M. Pluty, a 
co najważniejsze zachęciły wszystkich uczestników do nauki 
języka angielskiego.

W ramach realizowanego programu tegoroczna absolwentka 
Gimnazjum Jagoda Rożek miała możliwość wzięcia udziału w 
dwutygodniowym obozie językowym w Cieniawie k. Nowego 
Sącza. Zajęcia prowadzone były przez wykwalifikowaną kadrę 
trenerów amerykańskich. Jagoda wróciła bardzo zadowolona, 
pełna wrażeń i chęci do zgłębiania zainteresowań językowych.

Podejmowane w ramach programu działania jednoznacznie 
pokazują, że warto poszerzać wiedzę językową, bo naprawdę
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W GMINIE — HISTORIA

Grodzisko wodzisławskie i marklowickie
- niezwykły kod Edwarda Braunsa
/Jedno ginie po drugim/ w tej odmian powodzi,/ coś 
niecoś potomności/ zachować się godzi./ pisał ks. N.

Można powiedzieć, że każde miejsce 
ma swoją opowieść, są jednak miejsca 
szczególne, niezwykłe i fascynujące, 
obrosłe w liczne opowieści, legendy oraz 
historyczne przekazy. O takich to 
miejscach, gdzie ślady przeszłości są 
widoczne i budzą zaciekawienie, zapewne 
myślał i zachęcał do ich ochrony śląski 
pisarz ks. Norbert Bonczyk, żyjący w 
czasach, które tu opisuję.

O b e c n i e  t e r e n  G r o d z i s k a  
administracyjnie jest położony zarówno w 
Wodzisławiu, jak i w Marklowicach. 
Grodzisko podobnie jak Praga i Mała 
Praga, to historyczne dzielnice Marklowic. 
Wiódł tędy prastary szlak handlowy z 
północy do czeskiej Pragi przez 
Marklowice i Wodzisław.

W 1881 roku w samodzielnej gminie 
Grodzisko, posiadającej własnego wójta, 
było 11 domów i 16 rodzin liczących w 
sumie 79 osób. Prastare Grodzisko zwane 
jest też Burgiem lub Zamecznikiem. 
Ciągle żywe są związane z tą okolicą 
liczne legendy, m. in.: o Tatarach i 
radlińskich chłopach, o pięknej Elzie i 
złotej kołysce oraz najbardziej tajemnicza,
0 podziemnym korytarzu - przejściu 
pomiędzy Grodziskiem a wodzisławskim 
pałacem. Przekazów zawartych w 
legendach nie należy lekceważyć, bo jak 
się powiada "jest legenda siostrą historii".

Do Wodzisławia w 1860 roku przybył 
Edward Brauns - emerytowany pułkownik
1 dawny starosta powiatu grudziądzkiego. 
Nabył tu rozległe dobra ziemskie i wraz z 
rodziną zamieszkał w wodzisławskim 
pałacu.

W tym to okresie historycznym trwała 
j e s z c z e  e p o k a  r o m a n t y z m u  
oddziaływująca na wszystkie dziedziny 
życia, rodziły się "małe ojczyzny", żywe 
było zainteresowanie przeszłością i 
ludową tradycją. W nurcie tej epoki 
wodzisławski nauczyciel Franciszek
Henke pisał "Kronikę miasta i wolnego 
m nie jszego  pań stw a stanow ego
Wodzisław". Czasy to były ciekawe, oto 
w p o b lis k ic h  K rzy ż  a n o w ic a c h  
koncertował słynny Franciszek Liszt. W 
jeszcze bliższym Pogrzebieniu, w pałacu 
rodziny von Baildonów przebywał
światowej sławy śląski poeta romantyczny
Józef von Eichendorff. Tutaj spotykał się 
ze swoją narzeczoną, a później ukochaną 
żoną Luizą von Larisch. Tu powstawały 
jego wiersze, w których opisywał bliskie 
nam krajobrazy i śląską przyrodę, jak w

te j z n a m ie n i te j  s t r o f ie  
przetłum aczonej przez ks.
Jerzego Szymika: /O wzgórza, o 
doliny!/ Zielony, boski las,/ Jak 
krople krwi - maliny,/ W 
rozstania cierpki czas,/ Ty wiesz, 
że w tamtych drzewach/ Drzemie 
czarowny krąg..."/

Ten fragment wiersza to 
również opis bliskich nam 
krajobrazów i leśnych uroczysk 
Ziemi Wodzisławskiej, także lasu 
Grodzisko, gdzie stare buki są 
ś w ia d k a m i w y d a rz e ń  z 
przeszłości i tych obecnych, 
gdzie w "czarownym kręgu" 
splatają się wzajemnie losy ludzi 
i miasta.

W y s t a r c z y  j e d n a k  
romantycznych uniesień, bo 
czasy, Edwarda Braunsa, to już 
zmierzch tej epoki. Nastaje czas 
ery przemysłowej i znaczny 
r o z w ó j  g o s p o d a r c z y  
wodzisławskiego pań stewka.
Panujący nam król Prus Fryderyk 
Wilhelm, który jak wiemy korzystał z 
kąpieli siarkowych w Zawadzie, budował 
potęgę gospodarczą, a kierował się 
rzekomo następującym powiedzeniem: / 
Najpierw mój naród, później innym co 
nieco,/ Najpierw moja Ojczyzna, potem 
świat./

Wydaje się, że nasi obecni władcy 
postępują akurat odwrotnie i być może z 
tego powodu kraj nasz ciągle jeszcze 
zajmuje niechlubne miejsce w ogonie 
Europy. W tym okresie na rozwój Ziemi 
Wodzisławskiej decydujący wpływ ma 
rodzący się przemysł węglowy. Powstają 
kopalnie: "Anna", "Szarlotta", "Leo" i 
"Emma", pracuje huta szkła w 
Marklowicach, zakłady gipsowe w 
Pszowie, kopalnia siarki i uzdrowisko w 
Zawadzie, funkcjonuje kolej żelazna. 
Liczne młyny wodne pracowicie mielą 
ziarno, a na Grodzisku, folusz wodny - 
ówczesny cud techniki, miarowymi 
uderzeniami rozmiękcza i uzdatnia włókna 
lniane.

Edward Brauns, tytularny już tylko 
właściciel Wodzisławskiego Państwa 
Stanowego był zafascynowany miejscem, 
do którego przybył, a w szczególności 
leg en d arn y m  G ro d z isk iem . Był 
romantykiem, a równocześnie realistą, 
światłym Europejczykiem i dobrym 
gospodarzem. Budował drogi, poprawiał

estetykę budynków, sadził drzewa i 
upiększał miasto. Był też prawdopodobnie 
założycielem Towarzystwa Upiększania 
Miasta, które można przyrównać do 
obecnego Towarzystwa Miłośników 
Ziemi Wodzisławskiej. To on pod koniec 
życia w 1880 r., Magistratowi Miasta 
Wodzisławia udostępnił część pałacu, a 
mieszkańcom - Park Zamkowy.

Najbardziej znanym dokonaniem 
Braunsa jest jednak zbudowany na 
Grodzisku w latach 1867-1868 zamek 
myśliwski z basztą w neogotyckim stylu. 
Powstała budowla w miejscu niezwykłym, 
owianym legendami, w miejscu, gdzie 
były jeszcze ślady istniejącego tam od 
najdaw n ie jszych  czasów  gródka 
warownego oraz opisywane przez F. 
Henke resztki starych murów i żelazne 
drzwi prowadzące do podziemi. Być może 
wznosząc basztę w takim miejscu, jej 
budowniczy zakodował dla przyszłych 
pokoleń informację i materialny dowód na 
to, że właśnie tutaj osiedlali się 
wodzisławianie od zamierzchłych czasów 
i że tu znajduje się wejście do 
podziemnego korytarza.

Mało znany jest fakt, że w trakcie 
odbudowy baszty w 1991 roku w pobliżu 
budowli, po jej wschodniej stronie 
natrafiono być może na wskazówkę do 
dalszych poszukiwań. Wykonany wtedy 

(Ciąg dalszy na stronie 13)
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Jubileusz 50. lecia pożycia małżeńskiego

Pół wieku razem
W Urzędzie Stanu Cywilnego w 

Wodzisławiu Śl., 28 czerwca br., 
odbyło się spotkanie jubileuszowe 
par świętujących pięćdziesięciolecie 
pożycia m ałżeńskiego. W śród 
jubilackich par z Marklowic obecni 
b y l i :  A n t o n i  i P e l a g i a
Bochenkowie, Franciszek i Teresa 
Kozielscy, Je rz y  i K ornelia  
Kroemerowie oraz Józef i M aria

Krypczykowie.
T ra d y c y jn ie  m a łżo n k o w ie  

otrzymali okolicznościowe medale 
p rzyznane  przez P re zy d e n ta  
Rzeczpospolitej Polskiej, które 
wręczył jubilatom wójt Marklowic 
Tadeusz Chrószcz.

W tym samym dniu w spotkaniu 
ju b ileu sz o w y m  u c z e s tn ic z y li 
m ałżonkow ie z W odzisław ia

Z życia OSP
Z okazji Dnia Strażaka w kościele pw. św. Stanisława 
Biskupa i Męczennika 7 maja odbyła się uroczysta msza w 
intencji wszystkich strażaków.
Mszę odprawił kapelan strażaków 
ks. proboszcz Janusz Jojko, który 
również poświęcił figurę św. 
Floriana patrona strażaków. W 
uroczystości udział wziął Prezes 
Zarządu Powiatowego, członek 
prezydium Zarządu Wojewódzkiego 
ZOSP RP w Katowicach Jerzy 
S z k a t u ł  a.  U r z ą  d G m i n y  
reprezentował zastępca wójta Piotr 
Galus. Po mszy prezes Czesław Firut 
zaprosił wszystkich na dalszą część 
uroczystości do remizy strażackiej, 
gdzie wręczono odznaczenia za 
wysługę lat zasłużonym strażakom.
10 maja br. M inister Spraw 
Wewnętrznych i Administracji nadał 
p rezeso w i OSP M ark low ice  
Czesławowi Firutowi Brązową 
Odznakę "Zasłużony dla Ochrony 
Przeciwpożarowej" którą wręczono

mu na apelu w Państwowej Straży 
Pożarnej w Wodzisławiu Śląskim. 
Jak  co roku  s trażacy  nasi 
uczestniczyli w zawodach sportowo- 
pożarniczych. Pod koniec maja na 
boisku Zespołu Szkół Budowlanych 
w Wodzisławiu Śl. odbyły się 
zawody sportowo-pożarnicze, w 
których nasza jednostka zajęła II 
miejsce na 11 uczestniczących 
drużyn. Nasi strażacy wystąpili w 
składzie: Piotr Nowak, Adam
Kupczyk, Stanisław Wróbel, Jacek 
Nowak, Łukasz Firut, Damian Firut, 
M ariusz B rachm an, Jarosław  
Brachman, Piotr Skupień, Piotr 
Ciemięga, Rafał Celary. Po dłuższej 
nieobecności pierwszy raz wystąpiła 
w zawodach nowa młodzieżowa 
Drużyna Pożarnicza pod opieką 
Stanisława Wróbla, która zajęła 6

Grodzisko 
wodzisławskie 
i marklowickie
- niezwykły kod 
Edwarda Braunsa
(Ciąg dalszy ze strony 12)
wykop odsłonił na głębokości ok. 3 metrów odrzwia 
kamienno-ceglane z romańskim sklepieniem, 
niestety prowadzące jedynie do calizny gruntu - "do 
piachu". Może należało wówczas kontynuować 
odkrywkę?

Edward Brauns z pewnością podziwiał z tarasu 
widokowego swojej baszty niepowtarzalnej urody 
krajobraz miasta i okolicy. Ten widok był zapewne 
jedyną dla niego nagrodą za włożony trud w budowę 
obiektu, mógł podziwiać "swoje państewko" - 
kościoły, dwory, liczne młyny wodne i uprawne 
pola. Przy pomocy lunety mógł sięgać dalej, po 
horyzont, gdzieś w kierunku Gór Oderskich, do 
źródeł naszej rzeki Odry, z którą to trwale splatają 
się dzieje naszej małej i większej ojczyzny.

Los sprawił, że swoim Zameczkiem cieszył się 
Brauns tylko przez 13 lat, zmarł bowiem w 1881 
roku. Następny użytkownik, Stefan Krzystek od 
1925 roku prowadził tu restaurację, pod szyldem 
"Rycerska Ruina Zamkowa", która funkcjonowała 
też prawdopodobnie 13 lat.

Towarzystwo Miłośników Ziemi Wodzisławskiej 
odbudowało obiekt w 1991 roku, użytkowało i 
udostępniało basztę dla zwiedzających do czasu 
tragicznego pożaru w 2004 roku, a wiec przez 13 lat. 
To dziwny przypadek, te powtarzające się feralne 
trzynastki, a wspomnieć trzeba, że z ekspertyzy 
budowlanej wykonanej przed otwarciem wyżej 
wspomnianej restauracji wynikało, że "obiekt ten 
powinien bez większych przeszkód przetrwać 200 
lat". Czy okresy świetności baszty nie mogą trwać 
dłużej niż 13 lat?

Jest na Grodzisku jeszcze wiele tajemnic, które 
czekają na odkrywców. Co było za "kapliczką 
Sobieskiego"? Tam płytko pod ściółką leśną znajdują 
się znaczne ilości cegły palcówki. Hipotezy mogą 
być różne: dawny kościół, zamek, a może tylko skład 
cegły? Dzieje Grodziska nie zostały napisane do 
końca i nie ma w tym nic dziwnego. W historii 
bowiem nigdy nie wiemy wszystkiego, bo jest to 
muza rodzaju żeńskiego, bywa więc kapryśna i 
nieprzewidywalna.

Dzisiaj ruina Baszty to echo dawnych 
wspomnień, z rycerskim rodowodem, to coś, co 
przetrwało w zmieniającym się krajobrazie. W tym 
krajobrazie są zakodowane myśli i czyny, życie i 
śmierć ludzi , którzy przed nami ten krajobraz 
kształtowali. Zawsze byli i są ludzie, których udział 
w tym dziele jest większy od przeciętnego. W 
historii wodzisławskiego państewka takim 
człowiekiem był Edward Brauns - pasjonat, dobry 
gospodarz i romantyk, którego cechowała odwaga 
myśli i czynu, a jego Wieża Romantyczna do dziś 
pozostaje symbolem najstarszej historii Ziemi 
Wodzisławskiej.

Pożar tego obiektu na trwałe wpisanego w historię
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Udany start marklowickiej młodzieży
W dniach od 1 do 9 lipca 2006 r. grupa młodzieży z Marklowic wzięła udział w finałach XVIII 
Międzynarodowej Parafiady Dzieci i Młodzieży w Warszawie.

N a w a r s z a w s k i c h  
obiektach Szkoły Głównej 
Gospodarstwa Wiejskiego i 
Akademii W ychowania 
Fizycznego zjawili się 
sportowcy z całej Polski 
oraz goście m. in. z 
Ukrainy, Łotwy, Litwy,
Białorusi, Armenii i Kenii - 
łącznie około 1500 dzieci i 
młodzieży. Rywalizowano 
w k i l k u d z i e s i ę  c i u  
dyscyplinach, nie tylko 
sp o r to w y c h , bow iem  
Parafiada to także konkursy 
b ib li jn e ,  li tu rg ic z n e , 
plastyczne i artystyczne.

Do stolicy pojechała 20 - 
osobowa grupa młodzieży 
pod opieką Mireli Juraszek 
i Weroniki Przyczynek, która wróciła z 
mnóstwem nagród zdobytych w 
najróżn iejszych  konkursach oraz 
zawodach sportowych. Największe 
osiągnięcia sportowe grupy marklowickiej 
to: I miejsce Agaty Marek w biegu 
przełajowym na dystansie 1200 m, II 
miejsce Joanny Komorek w szachach, I 
miejsce Szymona Bąka w pchnięciu kulą,
II miejsce Wojciecha Kałuży w biegu na 
dystansie 400 m, I miejsce Joanny 
Komorek w skoku w dal, II miejsce 
Magdaleny Krypczyk w skoku w dal, III 
miejsce Aleksandry Mitko w skoku w dal,
III miejsce Justyny Mitko w biegu na 
dystansie 1000 m, I miejsce Magdaleny 
Budniewskiej w biegu na dystansie 800 m,
I miejsce Agaty Marek w biegu na

dystansie 1000 m, II miejsce Magdaleny 
Budniewskiej w biegu na dystansie 1000 
m, III miejsce Aleksandry Mitko w biegu 
na dystansie 1000 m, II miejsce Agaty 
Marek w biatlonie letnim, I miejsce 
Szymona Rybki w biatlonie letnim, III 
miejsce Karoliny Grzonki w pływaniu 
stylem dowolnym, III miejsce Wojciecha 
Kałuży w pływaniu stylem klasycznym,
III miejsce Szymona Bąka w pływaniu 
stylem dowolnym, III miejsce w piłce 
ręcznej chłopców gimnazjum.

Osiągnięcia w dodatkowych zawodach 
i konkurencjach sportowych Parafiady, to:
I miejsce Sebastiana Brudnego w torze 
przeszkód z piłką, I miejsce Agaty Marek 
w rzucie piłką lekarską w kategorii 
liceum, II miejsce Szymona Bąka w rzucie

p iłk ą  lek arsk ą , I m iejsce 
Sebastiana Brudnego w żonglerce 
piłką, I miejsce Magdaleny 
Krypczyk w rzucie piłką lekarską 
w kategorii gimnazjum.
Zawodnicy z Marklowic odnieśli 
także sukcesy w konkursach z 
wiedzy i plastycznych. Adrian 
Cuber zajął III, a Robert Jojko IV 
miejsce w konkursie z wiedzy o 
sporcie. Joanna Komorek zajęła II 
miejsce w konkursie z historii i 
życia Kościoła "Od Josepha 
Ratzingera do Benedykta XVI". 
Szymon Bąk zajął III miejsce w 
konkursie plastycznym "Jan Paweł
II - portret sercem malowany" w 
kategorii liceum. W tym samym 
konkursie Joanna Komorek zajęła 
również III miejsce, ale w 

kategorii gimnazjum. W konkursie
plastycznym "Moja mała ojczyzna" Agata 
Marek zajęła II miejsce w kategorii 
liceum, natomiast w kategorii gimnazjum 
Joanna Komorek otrzymała wyróżnienie. 
W konkursie plastycznym "Rodzina 
darem Boga" w kategorii liceum Szymon 
Bąk zajął III miejsce, a w kategorii 
gimnazjum Aleksandra Mitko otrzymała 
wyróżnienie.

W trakcie pobytu w Warszawie 
młodzież miała okazję zwiedzić
najciekawsze obiekty stolicy, m. in. 
Parlament, Stare Miasto, Wilanów,
Łazienki, zaplecze TVP, Muzeum 
Techniki i Muzeum Etnograficzne.

Zawodnicy z Marklowic brali udział w 
Parafiadzie po raz piąty. Wyjazd do

Trasa wiodła przez Marklowice
3 sierpnia br. "Tyskie" zawitało do Marklowic. Piwo tyskie, bo o nim 
mowa zostało w ubiegłym roku po raz drugi nagrodzone złotym 
medalem i Grand Prix w

Aby pochwalić się zdobytym 
w yróż n ie n ie m , a p rzy  o k az ji 
zareklamować swój produkt w trasę 
wyruszył specjalny orszak organizujący w 
miejscach postoju biesiady piwne, na 
których oprócz występów i wspólnego 
śpiewu prowadzone były gry i konkursy.
Rywalizowano w "piłkarzykach", w 
bilardzie i rzucaniu rzutkami do tarczy. Na 
zwycięzców, wśród wielu nagród, czekały 
firm owe koszulki, otw ieracze i 
beczułeczki z piwem.

Podczas imprezy, która odbyła się 3 
sierpnia za Urzędem Gminy, można było

zwiedzić mini muzeum browaru tyskiego, 
a przy okazji również degustować tyskie 
piwo. Ci zaś, którzy wykazali odrobinę 
cierpliwości mogli po kilku minutach 
odebrać własny portret lub karykaturę
wykonaną przez wędrujących z orszakiem 
plastyków.

- Nieco kapryśna pogoda i tak 
z g r o ma d z i ł a  k i l k u s e t  
u c z e s t n i k ó w  i n i e  
przeszkodziła wieczorem w 
tańcach, bo temperatura na 
festynie rosła wraz z 
kolejnym wypitym piwem. 
J a k  z a p o w i e d z i e l i  
organizatorzy jeden grosz z 
k aż d e g o  sp rz e d a n e g o  
tyskiego piwa w lipcu i 
s ie rp n iu  p rzezn aczo n y  
b ę dzie na renow ac ję  
dziew ięciu  fontann w 
obrębie G órnośląskiego
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Ostatnie chwile 
przed wakacjami
Na kilka chwil przed wakacjami w Szkole Podstawowej nr 1 w 
Marklowicach działo się wiele. Był to czas podsumowania, 
podziękowania, wyróżnienia najlepszych i przygotowania wszystkich 
uczniów do bezpiecznego spędzenia letnich wakacji.

W związku z 
tym szkolne koło 
PCK - "Klub 
W i e w i ó r k a "  
zorganizowało dla 
n a j m ł  o d s z y c h  
uczniów szkoły
apel pod hasłem 
" W a k a c j e ,  
wakacje". Celem 
tego spotkania było 
przede wszystkim 
zachęcenie dzieci 
do bezpiecznego 
s p  ę d z e n i a  
n a d c h o d z ą c y c h  
w a k a c j i .
U c z n i o w i e  
zobaczyli krótki 
występ artystyczny 
na temat wakacji i uczestniczyli w 
zajęciach profilaktycznych, poświęconych 
b e z p i e c z e ń  s t w u  w a k a c y j n e g o  
wypoczynku. O wszystkich zasadach 
przypomniał dzieciom Kubuś Puchatek, 
od którego każde dziecko otrzymało Bilet 
do Wakacyjnych Podróży.

Dodatkowo szkoła zorganizowała 
spotkanie dla wszystkich uczniów, 
podczas którego dyrekcja szkoły wraz z 
opiekunami wyróżniła i nagrodziła 
uczniów, którzy osiągnęli sukcesy w 
różnych dziecinach: najzdolniejsi
matematycy, sportowcy, uczniowie z 
sukcesami artystycznymi, ekologicznymi.

W sposób szczególny cała społeczność 
szkolna przeżyła uroczystość zakończenia

roku szkolnego, podczas której gościli 
przedstawicieli urzędu gminy: wójta - 
Tadeusza Chrószcza, Czesławę Somerlik 
oraz przedstawicieli Rady Rodziców - 
Iwonę Fojcik i Izabelę Molitor. Wszyscy 
mieli okazję zobaczyć wspaniały występ 
taneczny uczennic: Anety Ferens,
Martyny Musiolik oraz Małgorzaty Kryst, 
które zaprezentowały wysoki kunszt 
artystyczny i wprawiły wszystkich 
obecnych w zachwyt. Występ artystyczny 
przygotowali także uczniowie klas VI, 
którzy ostatni raz już występowali na 
scenie naszej szkoły. Przekazali oni 
obowiązki najstarszych uczniów swoim 
młodszym kolegom z klas V, w tym 
również szkolny sztandar. Uroczystość ta

była wspaniałą okazją do wyróżnienia 
najlepszych uczniów, którzy otrzymali 
nagrody książkowe, ufundowane przez 
Radę Rodziców. Nagrody wójta wręczył 
osobiście Tadeusz Chrószcz. Czesława 
Somerlik wyróżniła dyrekcję szkoły oraz 
nauczycieli, którzy twórczo zaangażowali 
się w ogólnopolską kampanię "Zachowaj 
trzeźwy umysł". Dyrektor szkoły - 
Bogdan Szczotok miał okazję ku temu, by 
wyróżnić wielu rodziców za wzorowe 
wychowanie swoich dzieci. Niektórzy z 
nich otrzymali także Akt Podziękowania 
za bezinteresowną pomoc, życzliwość i 
ofiarność na rzecz naszej placówki.

U roczystość zakończenia roku 
szkolnego 2005/2006 była także jedyną i 
niepowtarzalną okazją do tego, by w 
sposób godny podziękować za długoletnią 
pracę paniom Danieli Kubicy i Helenie 
Grela.

Za poś r e d n i c t w e m " Ku r i e r a  
Marklowickiego" Dyrekcja szkoły oraz 
cała społeczność szkolna pragną jeszcze 
raz gorąco podziękować za trud włożony 
w kształcenie i wychowanie młodego

N A S I  J U B I L A C I
w lipcu, sierpniu i wrześniu 2006 r. 
sw o je  ju b ile u s z e  o b c h o d z ą

80 lat
Anna GRZONKA
Cecylia KOTAS 

Berta MACIEJCZYK 
Amalia SZCZĘSNA 

Maria CICHY 
Helena SPANDEL 
Janina JERCZAK 

Rajmund KONIECZNY

85 lat
Bronisława OŚLIŹLOK 

Anna PALOC 
Jadwiga TRONT 

Elżbieta MROWIEC 
Jadwiga MROZEK 

Bolesław MUSIOLIK

90 lat
Marianna KACPERSKA

Jubilatom  życzym y dobrego zdrowia 
i spokojnych, radosnych dni.

Gazeta Samorządowa Gminy Marklowice 
Wydawca: Gmina Marklowice. Redaguje: Piotr 
Górecki i Benedykt Kołodziejczyk. Druk: 
Agencja Reklamowo-Poligraficzna, 44-321 
Marklowice, ul Orla 21a, tel. 453-81-69.

Urząd Skarbowy w Wodzisławiu Śl.
informuje, że M inisterstwo Finansów uruchomiło

Krajową Informację Podatkową
Je s t to nowoczesny system  informacji dla wszystkich osób chcących uzyskać 
odpowiedzi na wątpliwości dotyczące zagadnień podatkowych.
Pod numerem 0-801-055-055 (opłata 35 gr brutto/min) i dla sieci komórkowych 22
330-03-30 podatnicy dzwoniący z całego kraju m ogą uzyskać informacje z zakresu 
podatku dochodowego od osób fizycznych oraz prawnych, czynności 
cywilnoprawnych, spadków i darowizn oraz podatku od towarów i usług. M ogą 
również uzyskać informacje na tem at procedur obowiązujących w polskim system ie 
podatkowym.
Informacja udzielana przez operatorów Krajowej Informacji Podatkowej jest jednolita 
w skali kraju.
Wkrótce podatnicy b ęd ą  mogli przysyłać pytania również za pom ocą poczty
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Dożynki 2006
(Ciąg dalszy ze strony 1)

M arklowicach, w której 
uczestniczyli dziękując za 
plony, marklowiccy rolnicy. 
Na uroczystą mszę w asyście 
pocztów  sztandarow ych, 
gminnej orkiestry dętej 
przybyli przedstaw icie le  
władz gminnych oraz licznie

korowodzie wyróżniały się, 
wzbudzając śmiech, pojazdy, 
na których zainscenizowano w 
humorystyczny sposób scenki 
rodzajowe z życia gminy. 
Kolumnę prowadzili jeźdźcy 
na koniach, a tuż za nimi 
b ryczki w iozące gości
d o  ż y n k o w y c h  i 
przedstawicieli władz gminy.

konkursie na najciekawszy 
pojazd w korowodzie, komisja 
postanowiła pierwsze miejsce 
przyznać pojazdowi nr 15 
Związku Hodowców Gołębi 
P o cz to w y c h  „O bw oź ny 
gołębnik -  hodowca w 
relaksie”, drugie miejsce 
przypadło pojazdowi nr 5 
„Tabor cygański”, a trzecie nr 
16 „Patrol Żutkowski”.

Rozstrzygnięty został także 
konkurs gminny na estetyczne 
otoczenie domu. Laureatami 
tegorocznej edycji konkursu 
zostali: I miejsce Gabriela i

Krystian Kotula, drugi był 
Wojciech Szmid, a trzeci 
Sławomir Celary.

O rganizatorzy dożynek 
zadbali o poczęstunek. Panie z 
Koła Gospodyń raczyły
u c z e s t n i k ó w  f e s t y n u  
kołaczem, a później chlebem 
ze smalcem oraz kiszonymi 
ogórkami.

Na dożynkach czekały
Marklowiczan także inne 
a tra k c je . M ał e d z iec i
doskonale bawiły się w
towarzystwie klaunów oraz 
pluszowego misia i tygrysa.

zaproszeni goście.
N a kw adrans przed 

godziną czternastą z placu 
przed „Zameczkiem” ruszył 
korowód dożynkowy, który 
p r z e m a s z e r o w a ł  ul .  
Wyzwolenia, Tomasza Zana, 
Bławatkową, Wiosny Ludów, 
Wyzwolenia na plac za 
budynkiem Urzędu Gminy 
M arklowice. Nowoczesne 
ciągniki i maszyny rolnicze 
w z b u d z a ł y  u z n a n i e  
mieszkańców, którzy licznie 
wylegli na ulice, by zobaczyć 
jakim sprzętem uprawiają rolę 
sąsiedzi. Oprócz sprzętu w

Łącznie w korow odzie 
zap rezen tow ały  się 22
pojazdy.

G łów ne u ro cz y sto śc i 
dożynkow e, zgodn ie z 
tradycją rozpoczęły się od 
przekazanie Chleba i Korony 
D o ż  y n k o w e j ,  k t ó r e  
Tadeuszowi Chrószczowi 
wójtowi gminy przekazali 
Sylwia Rduch i Marcin 
B u r s z c z y k  t e g o r o c z n i  
s ta ro s to w ie . N astę  pni e 
uhonorowano zasłużonych 
m arklowickich rolników: 
Helenę Strączek, Alfonsa 
Rducha i Herminę Rejek. W

Jan Zającowie, II miejsce 
M irosł aw a i G rzegorz 
Gwoździowie, równorzędne 
I I I  m i e j s c e  k o m i s j a  
postanowiła przyznać Korneli 
i Romanowi Rączkom oraz 
Jo lancie i K rystianow i 
Szczęsnym.

P o  g ł ó w n y c h  
uroczystościach i prezentacji 
pojazdów odbyły się zawody 
sprawnościowe w ramach 
G r a n d  P r i x  K o n i  
Mechanicznych o Złotą Dętkę 
W ójta Gminy. Pierwsze 
miejsce w slalomie na 
traktorze z przyczepą zdobył

D la  t y c h  s t a r s z y c h  
przygotowano karuzele. Klub 
www.centrum-lucznicze.pl z 
Jaworza zorganizował pokazy 
strzelania z różnych typów 
ł u k ó w  s p o r t o w y c h  i 
myśliwskich. Wszyscy mogli 
sprawdzić swoje siły w 
turniejach strzeleckich z łuku.

N atom iast na scenie 
kolejno wystąpili: Koło
G o s p o d y ń  Wi e j s k i c h ,  
Kwaśnica Tyroler Band, 
Kabaret Młodych Panów, 
Cover Band. O godzinie 
d wu d z i e s t e j  p i e r ws z e j  
rozpoczęła  się zabaw a

http://www.centrum-lucznicze.pl

